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В статье рассматривается институт конституционной обязанности гражданина в единой 

взаимосвязи с его конституционными правами и свободами в свете теории Общественного 

договора. Отдельно автором проводится дифференциация конституционной обязанности и 

конституционного правоограничения, которые в свою очередь подразделяются на вертикаль-

ные и горизонтальные. 

Отдельно автором делается вывод о важности соблюдения принципов взаимности, со-

размерности и разумности при возложении на граждан конституционных обязанностей. Эти 

принципы автор видит в реальных социально-экономических возможностях граждан в стране. 
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The Constitutional Obligation and the Limitation of Constitutional Rights in the Structure of the Legal 

Status of an Individual as an Element of a Social Contract

Taraban Nikolay A., Lecturer of the Southern University (IMBL)

The article examines the institution of the constitutional obligation of a citizen in a single relationship with 

his constitutional rights and freedoms in the light of the theory of the Social Contract. Separately, the author 

differentiates constitutional duties and constitutional restrictions, which in turn are divided into vertical and 

horizontal.

Separately, the author concludes that it is important to observe the principles of reciprocity, proportionality 

and reasonableness when entrusting citizens with constitutional responsibilities. The author sees these 

principles in the real socio-economic opportunities of citizens in the country.
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